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توسعه روابط با تاجیکستان 

سفر جناب آقای امامعلی رحمان رئیس جمهور تاجیکستان در 
سی امین سالگرد برقراری روابط دو کشور با دعوت جناب آقای 
دکتر رئیسی برگزار شد. این دیدار در فضایی خیلی صمیمی، 
دوستانه و عاطفی برگزار شد و رهبر معظم انقلاب در این دیدار با 
توجه به اشتراکات دو کشور، همکاری های فی مابین و تقویت آنها 
را خیلی لازم برشمردند و درباره رابطه دو کشور، از تعبیر خویشاوند 
استفاده کردند که دو ملت هم فرهنگ، هم زبان و هم دین هستند. 
جناب آقای رحمان هم از دیدارهایی که در سفرهای قبلی با رهبر 
معظم انقلاب داشتند خاطراتی را تعریف کردند و اظهار داشتند که 
در ملاقاتی که قبلا خدمت شما رسیده بودم، شما از رابطه دو کشور 
تعبیر خویشاوندی داشتید. رهبرمعظم انقلاب فرمودند که من 
هنوز هم بر این عقیده هستم که ما خویشاوندیم و این خویشاوندی 
ما به دلیل اشتراکات دینی، فرهنگی و زبانی است. در جریان سفر 
رئیس جمهور محترم تاجیکستان، ملاقات ها در سطح خیلی بالایی 
برگزار شد و هفده سند همکاری هم به امضا رسید. این سفر بعد 
از حدود 8ماه، از سفر جناب آقای رئیسی به تاجیکستان، برگزار 
شد. اولین مقصد سفر خارجی جناب آقای رئیسی در مسئولیت 
ریاست جمهوری، به کشور هم فرهنگ و هم زبان تاجیکستان بود و 
جناب آقای امامعلی رحمان در ملاقات با رهبرمعظم انقلاب بر این 
نکته تأکید داشتند که این اقدام آقای رئیسی برای ما افتخاری بود 
و آن را در سطح بسیار بالایی ارزیابی می کنیم. رهبر معظم انقلاب 
هم بر این نکته تأکید کردند که تاجیکستان برای ما خیلی مهم 
است و به همین خاطر جناب آقای رئیسی اولین سفر خودشان را به 
تاجیکستان انجام دادند. در این دیدار قرار بر این شد که کمیسیون 
مشترک همکاری های دو کشور به صورت فعالانه و مستمر 
یادداشت تفاهم های امضا شده را پیگیری کنند که ان شاءا... به 
نتیجه برسد. تاجیکستان بعد از چندین سال، با درخواست پذیرش 
عضویت دائم جمهوری اسلامی ایران در سازمان همکاری شانگهای 
موافقت و حمایت خودش را اعلام کرد که این یک دستاورد بسیار 
خوبی برای جمهوری اسلامی ایران در حوزه  سیاست خارجی 
بود. در آن سفر هم حدوداً هشت سند همکاری به امضا رسید و 
مجموعاً در طول یک سال، ۲۵ سند همکاری بین دوکشور به امضا 
رسید. روابط جمهوری اسلامی با تاجیکستان بعد از یک دوره ای 
که به دلیل برخی سوءتفاهمات وقفه ای در آن ایجاد شده بود، با 
تلاش هایی که در طول این دو سه سال اخیر انجام شد - که نقطه 
عطفش سفر جناب آقای رئیسی و سفر جناب آقای رحمان بود، 
تقریباً در طول یک سال گذشته وارد فضای جدیدی شده است و 
تقریباً در همه  عرصه ها کار روبه پیشرفت است. در سال های اوج 
روابط، سقف تعاملات و تبادلات مالی ما در حوزه اقتصادی سیصد 
میلیون دلار بود که در سال های اخیر به کمتر از یک هفتم کاهش 
پیدا کرده بود، ولی در طول مدت هشت ماه اخیر روابط اقتصادی 
دو کشور چهار برابر افزایش پیدا کرده است. البته ماهیت اقتصاد دو 
کشور مکمل و ظرفیت های هر دو کشور خیلی بیشتر از اینهاست، 
اما همین مدت نشان داد که ما می توانیم حجم تعاملات و تبادلات 
خودمان را در حوزه اقتصادی و خدمات فنی- مهندسی بالا ببریم. 
یکی از نکاتی که رهبر معظم انقلاب هم در این دیدار بر آن تأکید 
کردند این بود که ما برای همکاری با تاجیکستان در حوزه های 
مختلف آمادگی داریم و محدودیتی نداریم. تاجیکستان کشوری 
است که دارای ظرفیت های طبیعی، خدادادی و معادن و سایر 
ظرفیت هاست. محصولات خوبی هم دارد. جمهوری اسلامی 
هم ظرفیت های خیلی خوبی دارد و قرار بر این شد که در قالب 
همان کمیسیون مشترک تیم های فنی با تلاش بیشتر کارها را 
به سرانجام برسانند که ان شاءا... در طول یک سال آینده بتوانیم 
این را به رشد بالایی برسانیم.  رئیس جمهور تاجیکستان هم در 
ملاقات با آیت ا... رئیسی، هم در ملاقات با ریاست محترم مجلس 
و هم در ملاقات با رهبر معظم انقلاب، تحولات و اوضاع امنیتی 
منطقه به ویژه کشور همسایه ما افغانستان مطرح شد. هر دو کشور 
در این خصوص نگرانی های خودشان را از فعالیت های گروه های 
تروریستی اعلام کردند. دو کشور موضع مشترکی در زمینه مسائل 
افغانستان دارند و آن در اولویت قراردادن رفاه و آسایش مردم عزیز 
افغانستان و تشکیل حکومت فراگیر متشکل از نمایندگان همه  
اقوام و احزاب مورد قبول مردم این کشور است. سفر جناب آقای 
رحمان در این مقطع زمانی بسیار مهم بود. ایشان بعد از ۹ سال به 
کشور ما آمدند و در سطح خیلی خوبی این سفر انجام شد و مباحث 
و توافقات بسیار خوبی در این سفر حاصل شد. اجیکستان کشور 
هم زبان، هم دین و هم فرهنگ ماست. در این خصوص اراده و بنای 
مقامات عالی هر دو طرف بر توسعه روابط است و کسانی که به هر 
دلیلی بخواهند خللی در این روابط وارد کنند و طرف های ثالثی 
که دوستدار توسعه روابط نباشند، باید این پیام را گرفته باشند که 

نمی توانند در جهت خلاف مقامات عالی دو کشور کار کنند. 

عضو کمیسیون انرژی مجلس: 
قطعی برق به صنایع خسارت زیادی می زند

 یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، گفت: 
صنایع بزرگ که درآمد بالایی دارند باید ترغیب شوند که برق 
مورد نیاز خود را تولید کرده و از این طریق هم جلوی خسارات 
ناشی از قطعی برق به حوزه صنعت را گرفته و هم از بار شبکه 
کاسته شود. مالک شریعتی نیاسر درباره خسارات قطعی برق 
به صنایع بر ضرورت تولید برق توسط صنایع بزرگ تاکید و 
بیان کرد: صنایع بزرگ کشور نظیر پتروشیمی، فولاد و سیمان 
خودشان در وضعیت امروز کشور و در کمبود برق مقصر 
هستند. محاسباتی که ما انجام دادیم نشان می دهد که مصرف 
انرژی کشور را خود این صنایع بالا برده و به صورت غیر بهره ور 
از انرژی استفاده می کنند. این عضو کمیسیون انرژی مجلس 
در ادامه با بیان اینکه قطعی برق برای صنایع زیان آور است و 
تاثیر مخربی بر تولید می گذارد، اظهار کرد: مجلس از سال 
گذشته به این موضوع ورود کرد و سعی داشت تا تعرفه برق 
صنایعی که درآمد بالایی دارند را واقعی تر کند تا این صنایع 
ترغیب شوند که خودشان نیروگاه تاسیس کنند و تاثیر مخربی 
که تا به امروز داشته اند را جبران کنند. صنایع نیز از مصوبه 
مجلس استقبال کردند. نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: بر اساس تفاهمنامه هایی که به امضا 
رسیده، این صنایع پیگیر احداث نیروگاه هستند، بدین ترتیب 

تامین برق این صنایع از شبکه سراسری جدا خواهد شد. 

گــــزارش
رهبر معظم انقلاب: 

گرایش امروز مردم به انقلاب و دین از روز 
اول انقلاب یقیناً بیشتر است

ادامه از صفحه 2/ مقام معظم رهبر افزودند: این دشمنی 
را جمهوری اسلامی به وجود نیاورد بلکه چون ذات جمهوری 
اسلامی، مخالف ظلم و استکبار و منکرات و موافق معنویت 
است، طبیعتاً ظالمان و مستکبران و عاملان به منکر و مخالفان 
معنویت با آن دشمنی می کنند. حضرت آیت ا... خامنه ای یکی 
دیگر از عوامل دشمنی با جمهوری اسلامی را فاصله گذاری 
جدی امام با غربی ها دانستند و گفتند: حمایت از فلسطین و 
دادن سفارت رژیم غاصب به ملت فلسطین، انتقاد از ریاکاری ها 
و جنایت های کشورهای اروپایی و آمریکا نمونه های مهمی از 
فاصله گذاری امام میان تمدن و تفکر و نظام اسلامی با تمدن و 
تفکر غربی است. رهبر معظم انقلاب همچنین امتیاز بزرگ امام 
را آشنا کردن مردم با مفهوم مقاومت و تزریق روح ایستادگی در 
ملت خواندند و گفتند: به برکت امام امروز ملت ایران ملتی کاملًا 
مقاوم و مستحکم است و مقاومت به یکی از واژه های برجسته در 
ادبیات سیاسی دنیا تبدیل شده است. حضرت آیت ا... خامنه ای 
در ادامه از دو توطئه و خواب آشفته دشمنان برای ملت ایران 
پرده برداشتند و گفتند: جزء اول این نقشه، امید بستن دشمنان 
به اعتراضات مردمی برای ضربه زدن به کشور است که از طریق 
کار روانی و فعالیت در فضای مجازی و با پول، مزدورپروری و انواع 
حیله ها به دنبال قرار دادن مردم در مقابل نظام اسلامی هستند. 
ایشان جزء دوم از این توطئه را القاء محاسبات غلط درباره رو به 
سقوط بودن جمهوری اسلامی دانستند و افزودند: بدخواهان، 
ابتدای انقلاب می گفتند شش ماه دیگر انقلاب سقوط خواهد 
کرد و بعد که محاسبه آنها غلط از آب درمی آمد وعده شش 
ماه دیگر را می دادند در حالی که امروز بیش از هشتاد، شش 
ماه از انقلاب گذشته و آن نهال باریک به درختی تناور و مقتدر 
تبدیل شده است، و محاسبات امروز آنها نیز همچون گذشته 
کاملًا غلط است. رهبر معظم انقلاب تأکید کردند: در جمهوری 
اسلامی، عاملِ مردم عامل بسیار مهمی است و دشمنان نخواهند 
توانست ملت را در مقابل نظام اسلامی قرار دهند. ایشان در 
تحلیل علت محاسبات پی در پی غلط دشمنان ایران، به نقش 
تعدادی از مشاوران ایرانیِ خائن در شکل دادن به این محاسبات 
اشاره کردند و گفتند: این مشاوران خیانتکار نه تنها به کشور 
خود بلکه حتی به آمریکایی ها هم خیانت می کنند چرا که با 
این مشورت های غلط موجب شکست خوردن آنها می شوند. 
»رویگردان شدن مردم ایران از دین و روحانیت و نظام اسلامی« 
نمونه ای از مشورت ها و محاسبات غلطی بود که حضرت آیت ا... 
خامنه ای به آن اشاره و خاطرنشان کردند: علاوه بر بیان این 
حرف ها از جانب آمریکایی ها که تحت تأثیر مشاوران ناآگاه و 
خائن است، معدود افراد ساده لوحی نیز در داخل کشور این 
سخنان غلط را در رسانه ها بیان می کنند. ایشان با تأکید بر اینکه 
امروز گرایش مردم به دین و انقلاب یقیناً بیش از ابتدای انقلاب 
است، به نمونه هایی برجسته از حضور شکوهمند مردم در تجلیل 
از مقاومت و روحانیت اشاره کردند و گفتند: تشییع میلیونیِ بدنِ 
قطعه قطعه شهید سلیمانی و بزرگداشت آن مرد انقلابی، مبارز 
و مجاهد، و تشییع جنازه و ابراز احساسات مردم به درگذشت 
مراجع و فقهای عالی قدری همچون آیت ا... صافی گلپایگانی و 
آیت ا... بهجت با گرامیداشت هیچ شخصیت سیاسی و هنری 
دیگر در کشور قابل مقایسه نیست و نشان دهنده اعتقاد مردم به 

روحانیت، دین، جهاد و مقاومت است. 
 نباید گذاشت با نفوذ سبک زندگی غربی کشور به 

سمت ارتجاع برود
رهبر معظم انقلاب حضور مشتاقانه جوانان در مراکز اعتکاف 
و اجتماعات عظیم معنوی و همچنین راهپیمایی های با شکوه 
۲۲بهمن و روز قدس را نشانه های دیگری از وفاداری ملت به  راه 
امام بزرگوار دانستند و افزودند: نمونه دیگری از ارادت دینی مردم، 
اظهار شوق و ارادت آحاد مردم از پیر و جوان و کودک در سراسر 
کشور به ساحت حضرت ولی عصر)عج( در قالب سرودی است که 
این روزها پخش شده است. حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش 
پایانی سخنانشان هفت توصیه مهم خطاب به فعالان عرصه های 
انقلابی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی بیان کردند. رهبر معظم 
انقلاب به جوانان هوشمند و فرزانه تأکید کردند: نگذارید دشمن و 
ضدانقلاب از انقلاب شما هویت زدایی و حقیقت آن را وارونه نمایی 
کند. ایشان با توصیه به اینکه »نگذارید یاد امام که روح انقلاب 
است در جامعه کمرنگ شود و امام را تحریف کنند«، توصیه سوم 
خود را به »جلوگیری از نفوذ ارتجاع« اختصاص دادند و گفتند: 
ارتجاع به معنی بازگشت به سیاست و سبک زندگی غربی است 
و نباید گذاشت با نفوذ سبک زندگی غربی که در دوران فاسد 
پهلوی موجود بود، کشور به سمت ارتجاع برود. ایشان در توصیه 
چهارم بر »افشای دروغ و فریب و جنگ روانی دشمن« تأکید و 
با اشاره به نمونه ای تازه از این جنگ روانی خاطرنشان کردند: 
چندی قبل دولت یونان با دستور آمریکایی ها نفت کشورمان 
را دزدید اما وقتی دلاورانِ از جان گذشته ی جمهوری اسلامی، 
کشتی نفتی دشمن را ضبط کردند، در تبلیغات فراگیر خود 
ایران را به دزدی متهم کردند، در حالی که آنها بودند که نفت ما 
را دزدید و پس گرفتن مال دزدی، دزدی نیست. حضرت آیت ا... 
خامنه ای با توصیه به »استفاده از سرمایه ایمان مردم برای تولید 
عمل صالح«، توصیه ششم خود را به »جلوگیری از القاء بن بست 
در کشور« اختصاص دادند و گفتند: در فضای مجازی عده ای یا 
از روی غفلت و یا به خاطر پول، کارشان القاء به بن بست رسیدن 
کشور است البته در زمان امام هم عده ای در روزنامه ها نوشتند 
کشور به بن بست رسیده است که امام فرمودند این شما هستید 
که به بن بست رسیده اید نه جمهوری اسلامی. ایشان در توصیه 
آخر، »وظیفه قدرشناسی از مسئولان انقلابی« را یادآور شدند و 
خاطرنشان کردند: امام بزرگوار همچنان که به مجریان نهیب 
می زدند در مواردی نیز صریحاً از آنها قدردانی می کردند، بنابراین 
امروز که دشمن در صدد تخریب مسئولان انقلابی است، وظیفه 
سنگین قدرشناسی باید ادا شود. رهبر معظم انقلاب با اشاره به 
جلوه هایی از فعالیت های ارزشمند مسئولان در روزهای اخیر، 
گفتند: چند شبانه روز حضور مستقیم یک وزیر در آبادان و ملاقات 
رئیس جمهور و معاون او با آسیب دیدگان حادثه و آرامش دادن 
به آنها، نمونه هایی با ارزش و درخور قدرشناسی است؛ البته باید 
عاملان خرابکاری ها در قضیه آبادان و در قضایای دیگر نیز مجازات 
شوند. حضرت آیت ا... خامنه ای در پایان با اشاره به برخی حواشی 
در زمان سخنرانی حجت الاسلام سیدحسن خمینی تأکید 
کردند: شنیدم در زمان سخنرانی جناب آقای حاج سیدحسن 
خمینی، کسانی سر و صدا کردند. همه بدانند که من با این کارها 

و سر و صداها مخالف هستم. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: آژانس انرژی اتمی به تازگی گزارشی منتشر کرده که کلاف پیچیده برجام را پیچیده تر کرده است. آژانس در گزارش خود ذکر کرده که اورانیوم غنی شده ایران به ۱۸ برابر حد مجاز در برجام رسیده است. 
همچنین آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش خود اعلام کرد که ایران پاسخ های »معتبر فنی« به سوال های آژانس درباره پیدا شدن مواد هسته ای در ایران طی سه سال گذشته نداده است. به نظر می رسد آمریکا و کشورهای 
اروپایی مانند گذشته از آژانس به عنوان یک اهرم فشار به ایران استفاده می کنند و تلاش می کنند با این رویکرد ایران از مواضع اصولی خود در برجام عقب نشینی کند. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی گزارش اخیر آژانس و آینده 
برجام با مرتضی مکی تحلیل گر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. مکی معتقد است: » ایران و آمریکا تلاش می کنند توپ را در زمینه دیگری بیندازد و طرف مقابل را مقصر به نتیجه نرسیدن برجام معرفی کنند. در این زمینه نیز 
نمی توان به اظهارنظر مقامات دو کشور بسنده کرد و براساس این اظهارات درباره آینده برجام اظهار نظر کرد. در شرایط کنونی این احتمال که مذاکرات پنهانی بتواند برجام را جلو ببرد و به یک نتیجه برسد وجود دارد. به همین دلیل 
باید منتظر بود تا زمان برخی مسائل را روشن کند. تحرکاتی نیز بین برخی کشورهای میانجی آغاز شده و این کشورها تلاش می کنند مذاکرات غیرمستقیمی را بین ایران و آمریکا مدیریت کنند تا در نهایت به احیای برجام منجر 

شود.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

محمدتقی صابری
  سفیر جمهوری اسلامی ایران 

در تاجیکستان

 تاکنون بارها از سوی مسئولان دولتی شنیده ایم که دولت در حال جراحی اقتصادی 
است؛ اساسا این موضوع را چگونه ارزیابی می کنید و چه میزان می توان به موفقیت در این 

موضوع امیدوار بود؟
موضوع جراحی اقتصادی وسعت خاص خود را دارد و از همه ابعاد باید 
بحث جراحی اقتصادی تواما شروع شود. هرچند که حتما باید ابتدائا در این 
قضیه هدف و ریل گذاری شود و در موضوعات مختلف برنامه ریزی داشته 
باشند. در گذشته دولت ها جسارت جراحی اقتصادی را نداشتند و اعتقاد 
من بر این است که آن دولت ها در فضای پوپولیستی سیر می کردند و به این 
دلیل نمی خواستند حاشیه ای برای دولت ایجاد شود، چراکه این مساله در 
کشورمان گویا به رویه ای تبدیل شده است که دولت یک دوره ای نداریم 
و برای همین است که دولت ها دست به جراحی نمی زدند، این جسارت 
را نداشتند و نگران بودند که در دور دوم رأی نیاورند. ولی واقعیت امر این 
است که امروز دولت وارث اتفاقات اقتصادی است که در گذشته بوده است. 
تصمیماتی که دولت های گذشته در مقاطعی گرفتند تبعاتش را امروز در 
جامعه می بینیم. مسائل اقتصادی و تنش های اقتصادی چیزی نیست که 
یکباره به یک جامعه ای تحمیل شود، بلکه یک فرآیند و زمانی را طی کرده و 
اثر نهایی خود را نشان داده است. همین طور اگر تصمیمات درست و همراه 
با عقلانیت و کارشناسی انجام شده باشد در آینده تبعات مثبت خود را 
نشان خواهد داد. لذا نتیجه می گیریم که یک تصمیم درست و با پشتوانه 
کارشناسی و فرایندهای تعریف شده هم می تواند مثبت و هم منفی باشد. 
پس ما امروز به سمتی نرویم که بخواهیم دولت را به طور غیرمنصفانه نقد 
کنیم. این دولت نیز می توانست مثل دولت های دیگر به طور مقطعی همه 
چیز را گل و بلبل کند ولی عوارض ناشی از این مقطعی عمل کردن در آینده 
خود را نشان دهد. نکته دیگر اینکه جراحی اقتصادی در گذشته نیز صورت 
می گرفته منتها نه به معنای وسیع بلکه دولت ها با مسائل اقتصادی موضعی 
برخورد می کردند و این موضوعی برخورد کردن تا یک مقطعی جواب می داد، 
اما پس از آن تخریب ها مضاعف می شده است. لذا منصفانه این است که اگر 

بناست دردی بر جامعه ای محتمل باشد این درد صرفا یکبار باشد؛ نه اینکه جامعه چندین نوبت درد 
بکشد و عاقبت نیز به نتیجه ای نرسیم. حال اینکه دولت این تصمیم را گرفته همه باید حمایت کنیم ولی 
این مساله دلالت بر این امر نیست که دولت به نقدها و نظرات کارشناسان و صاحب نظران توجه نکند. 
دولت باید به نقطه نظرات صاحب نظران توجه داشته باشد و به گونه ای گام بردارد که هر گام استحکام 

گام بعدی باشد. انتظار اکثریت صاحب نظران بر این است که دولت از نیروهای توانمندتر، کارآمدتر، 
متعهد، متخصص و با تجربه تر در این قضیه استفاده کند. زمان آزمون و خطا برای این کشور دیگر 
تمام شده است. امروز کشور در شرایطی قرار گرفته که باید استفاده مطلق 
عقلانیت؛ تجربه و تخصص را فارغ از گروه بازی، سیاسی بازی در کنار هم 
بگذاریم. باید به سمتی برویم که نتیجه یک جراحی خوب باشد. به هر صورت 
این اصلاحات اقتصادی را هر چه نام بگذاریم در نهایت باید شاهد نتیجه خوبی 
باشیم. ما باید امروز به گونه ای تصمیم گیری کنیم و برنامه ریزی داشته باشیم 
که کمترین آسیب را داشته باشیم. هرجا آسیبی باشد سختی هایی به جامعه 
تحمیل می شود. لذا از دولت انتظار می رود که نخست؛ به نقدهای منصفانه 
توجه داشته باشد، دوم اینکه، نیروهای کارآمدتر، متخصص و باتجربه تر در کنار 
خود داشته باشد. سوم اینکه نظارت لازم را بر برنامه های خود داشته باشد و 
مجلس با جدیت مطالبات مردم را در این جراحی پیگیری کند. قوه قضائیه نیز 
با اخلاگران و مسائلی که منجر به مشکلات اقتصادی کشور می شود برخورد 

قاطعانه داشته باشد. مجموع اینها می تواند به یک نتیجه مثبت منتج شود. 
 بعضا مطرح می شود که یکدستی قوا از یک جریان سیاسی شاید 
نتواند آنطور که باید و شاید موجبات انتقاد سازنده در جهت توسعه و 
پیشرفت را فراهم آورد؛ اساسا عملکرد قوای 3 گانه را در این راستا 
چگونه می بینید و به ویژه مجلس چگونه می تواند در چارچوب نظارتی 

و تقنینی خود به درستی عمل کند؟
از ابتدایی که دولت تغییر کرد و پیش از آن خود مجلس تغییر کرده بود 
عده ای به این باور رسیدند که حاکمیت یکدست شده است. در حالی که بارها 
به این مساله اشاره کردیم که معنی حاکمیت یکدست شده را اگر مثبت 
بررسی کنیم منافعش برای مردم است. ولی این موضوع به این معنا نیست 
که هر قوه ای به جهت اینکه یکدست شده در مقابل حقوق مردم سکوت کند 
و من اکنون شاهدم و می بینیم قوه قضائیه آنجا که باید تذکر دهد می دهد. 
نمایندگان در مجلس آنجا که باید مطالبه گری می کنند. لذا این اتهامی است 
که زده می شود که مخالفان مدعی اند حاکمیت یکدست است ولی قوا کارآیی 
به آن معنا را ندارند. در حالی که اینگونه نیست و هر قوه کار خودش را انجام می دهد. هرچند که هر 
قوه ای مثل قوای مقننه و مجریه نقاط ضعف و قوتی دارند که کسی نمی تواند ادعا کند اینگونه نیست.  
اگر فضای نقد نباشد که اصلا پیشرفتی وجود ندارد و تلنگرهاست که برخی از مسئولان باید هوشیار 
باشند. دیوان محاسبات یکی از دستگاه های مالی نظارتی مجلس است و می تواند نظارت کند که هر 

دستگاهی بودجه ای که دارد آیا آن بودجه بر اساس دستورالعمل ها یا آئین نامه ها انجام می گیرد یا خیر. 
البته این نفس نظارت شخصی و گروهی مجلسی نمی تواند باشد و آنها نیز سر جای خودش است، چراکه 
نمایندگان مجلس هم حق نظارت، سوال و پیگیری دارند و هر جا که مجریان کوتاهی و ضعفی دارند و 
ورود کنند و آنجایی هم که کارشان منطقی و خوب جلو رود تشویق شان کنند. نظارت تنها مچ گرفتن 
و دیدن عیب ها نیست بلکه باید محسنات یک کار اجرایی را نیز مورد توجه و نظر قرار دهند. نکته مهم تر 
اینکه فضای مجلس باید فضای پویایی و مطالبه گری باشد. اخیرا نیز که مقام معظم رهبری با نمایندگان 
دیدار داشتند همین موضوعات را اشاره کردند. احیانا اگر قوه مجریه نیازمند قوانین و مقرراتی است آنها 

را تصویب و کمک کنند و آنجایی هم که باید تذکر دهند تذکر خود را بدهند. 
 با توجه به گذشت قریب به یک سال از روی کارآمدن دولت سیزدهم؛ عملکرد دولت 

آیت ا... رئیسی را به ویژه در حوزه اقتصادی و معیشتی مردم چگونه ارزیابی می کنید؟
قضاوت در مورد عملکرد دولت باید فارغ از مباحث جناحی، تشکلی و سیاسی صورت گیرد و نظر 
داده شود. اینکه یکباره بخواهیم جناحی و سیاسی راجع به عملکرد دولت به ویژه در حوزه اقتصادی 
صحبت کنیم و بی محابا حمایت و تکذیب کنیم منصفانه نیست. ما باید ببینیم دولت ها زمانی که 
روی کار می آیند تحت چه شرایطی چه از نظر بعد سیاست خارجی، داخلی، بعد اقتصادی و مسائل 
فرهنگی و اجتماعی دولت را تحویل می گیرند. باید ببینیم که دولت گذشته چه عملکردی داشته تا 
بتوانیم نسبت به شرایط امروز و عملکرد دولت مستقر قضاوت کنیم. حال ما فارغ از دولت آقای رئیسی 
اگر بخواهیم صحبت کنیم باید نگاه کنیم فرآیند دولت های بعد از دوران جنگ تا به امروز چگونه بوده 
و آنها چه مسائلی را در حوزه اقتصادی داشتند و چه اتفاقات مهمی را رقم زدند یا پیگیری نکرده اند 
تا به آقای رئیسی رسیده است. دولت ها تاکنون طبق برنامه ۵ ساله مصوب کشور عمل نکردند بلکه 
متأسفانه دلخواه و سلیقه ای عمل کردند. می خواهم بگویم که همین موضوع یک چالش بسیار بزرگ 
برای دولت های بعدی بوده است. وقتی برنامه اول را نگاه می کنیم تا برنامه ششم و اکنون که می خواهند 
برنامه هفتم را بنویسند باید ببینیم که چه اتفاقاتی باعث شد که دولت ها برنامه ها را قبول نداشتند و راه 
خود را می رفتند. همین راه خود رفتن ها باری را در آینده برای کشور ایجاد کرده است. یکی از هنرهای 
دولت ها این است که تصمیماتی می گیرند که در حال فعلی و آینده اثرات خوبی از خود نشان دهد. لذا ما 
نگران تصمیم گیری هایی هستیم که تبعات آینده آن زیانبار باشد. چه بسا برخی از دولت ها در گذشته 
تصمیماتی که گرفتن که دولت های بعدی تاوان و زیان دادند. لذا تصمیم گیری هنر مدیریت است اما 
این هنر را نباید به گونه ای هزینه کنند که تبدیل به تهدید شود. در هر صورت عده ای هستند در کشور 
که بدهکار همیشه طلبکارند. یعنی خودشان به واسطه عملکردهایشان بدهکارند اما همواره از زمین 
و زمان، دولت ها، مجریان و... طلب دارند. ما باید سعی کنیم اگر می خواهیم انتقادی کنیم انتقادمان 
منصفانه و مبتنی بر بحث کارشناسی باشد. دولت آقای رئیسی کاستی هایی دارد و چه بسا دولت های 
گذشته نیز این کاستی ها را داشتند اما واقعیت امر بر این است که اقتصاد ما چون دولتی است نمی توان 

چندان انتظار بالایی از کارکردهای اقتصادی داشت. تمام اشکالات امروز اقتصاد کشور سیاسی بودن و 
دستوری بودن آن است. مگر یک دولت چه میزان وسعت نظارتی دارد که بتواند همه چیز را نظارت کند. 
این پاشنه آشیل امروز دولت های ما از گذشته تا امروز به دلیل بزرگ بودن دولت است. یعنی اقتصادی 
که بیش از 80 درصد اقتصاد آن در اختیار دولت است نمی توان از آن انتظار شق القمر داشت. ما راهی 
نداریم جز اینکه قانون اساسی را اجرا کنیم. محال است که فکر کنیم می توانیم چالش های پیش رو را 
بدون برنامه ریزی و کارآمدی برداریم. بله شاید بشود به طور مسکن وار تا حدی به حل برخی مشکلات 
پرداخت اما این روند نیز دائمی نخواهد بود. اکنون دولت آقای رئیسی تمام تلاش خود را می کند که 
بتواند جلوی رانت خوارها و فرصت طلبان اقتصادی را بگیرد ولی وقتی اقتصاد دولتی باشد نمی توان 
مجریان بدنه دولت را یک شبه اصلاح کرد. چه بسا افرادی در گوشه و کنار هستند که فضا را برای افراد 
فرصت طلب مهیا می کنند. حال تفاوتی نمی کند دولت آقای روحانی، احمدی نژاد، خاتمی یا مرحوم 
هاشمی تا آقای رئیسی باشد. عوامل اجرایی مهم هستند که صرفا به وزرا ختم نمی شوند. مشکل ما این 
است که اگر اقتصاد ما دولتی است بدنه را با چالش مواجه می کند. اینکه ما هدف و برنامه ریزی داشته 
باشیم اما نیروی انسانی کارآمد و وفادار و متعهد نداشته باشیم به نوعی آب در هاون کوبیدن است. اگر 
بناست که اقتصاد کشور به سمت خصوصی سازی و تعاونی حرکت کند در بخش نیروی انسانی باید 

اصلاحات انجام دهیم.  پوست اندازی در عرصه مدیریتی بسیار ضعیف است و جانشین پروری به خوبی 
انجام نشده است. به همین دلیل هر تصمیم اقتصادی که می گیریم با مشکلات عدیده روبه رو است. ضمن 

اینکه گاهی می بینیم که آزمون و خطا یکی از دستاوردهای برخی از مدیران است. 
 با توجه به شرایط اقتصادی موجود در جامعه و نوع نگاه مردم که بعضا نارضایتی هایی 
در آن مشاهده می شود تحلیل شما از این شرایط چگونه است و دولت باید چه اقداماتی 

انجام دهد؟
امروز مردم ناراحتند، چراکه افزایش قیمت ها در محصولات مختلف اصلا با درآمدها همخوانی ندارد. 
این مساله هم با دستور حل نمی شود که بگوییم دستور می دهیم فلان کار انجام شود. این یک چالش 
است که در عین حال اعتقاد دارند نه دولت آقای رئیسی بلکه دولت های گذشته هم گاهی پیشنهاد 
می دادند که هم صبوری باشد هم به دولت کمک شود و صبر هم نیاز است. لذا به هر جهت دولت باید 
در مسائل اقتصادی تدبیری کند و در وزرای اقتصادی خود تجدیدنظر داشته باشد. اگر آقای رئیسی به 
این نتیجه رسیده که حتی اگر به وزیری اطمینان دارد ولی کارآمدی پایین دارد با شجاعت کنار بگذارد. 
مجلس نیز باید در این راه فعالانه عمل کند و اگر وزرایی کارآمدی ندارند تعارفی ندارد و سرنوشت یک 

دولت در گرو مدیران کارآمد است نه مدیران ناکارآمد. 

 گزارش اخیر آژانس گمانی زنی های منفی را درباره 
برجام افزایش داده است. انتشار این گزارش در شرایطی 
که برجام در وضعیت مسکوت باقی مانده به چه معناست 

و آینده برجام را به چه سمتی هدایت خواهد کرد؟
با نگاهی به گزارش های آژانس درباره ایران چه در دوران 
اجرای برجام و چه در دورانی که آمریکا از برجام خارج شد نشان 
می دهد که آژانس به شکل های مختلف تحت تأثیر مذاکرات 
هسته ای قرار دارد. هرچند آژانس مسئول فنی برجام است اما 
این نهاد بین المللی در برخی مسائل به صورت یکجانبه رفتار 
می کند. به نظر می رسد گزارش اخیر آژانس نتیجه تعویق در 
مذاکرات احیای برجام بوده و به همین دلیل آژانس چنین 
گزارشی منتشر کرده و میزان اورانیوم غنی شده ایران را چند 

برابر برجام ذکر کرده است. شاید 
اگر مسیر مذاکرات به سمت دیگری 
بود گزارش آژانس نیز به صورت 
دیگری درباره ایران گزارش می داد. 
این گزارش از دو جنبه حائز اهمیت 
است. نخست اینکه این گزارش به 
عنوان یک اهرم فشار علیه ایران 
مورد استفاده قرار بگیرد. به هر 
حال کشورهای غربی و به خصوص 
آمریکا تلاش می کنند مطالبات 
خود را در مذاکرات دنبال کنند 
و به همین دلیل از همه ابزارهای 
فشاری که در اختیار دارند علیه 
ایران استفاده کنند. به نظر می رسد 
در شرایط کنونی این گزارش اخیر 
آژانس به دلیل فشار روی ایران 
منتشر شده است. نکته دوم این 
است که گزارش اخیر می تواند به 
منزله پایان و یا نشانه ای از پایان 
تلاش برای احیای برجام نیز قلمداد 
شود. به هر حال مسیر مذاکرات 
به رغم اینکه در برخی مقاطع به 
صورت مثبت پیش می رفت اما 
در نهایت به سمتی پیش رفت که 
نتیجه ای حاصل نشد و در شرایط 
کنونی آینده برجام در هاله ای از 

ابهام قرار گرفته است. 
 آیا در چنین شرایطی این 
احتمال وجود دارد که پرونده 
هسته ای ایران به شورای حکام 
منتقل شود و در آنجا درباره 
این پرونده تصمیم گیری شود؟

 در شرایط کنونی شاید این 
اتفاق رخ ندهد و نمی توان عنوان 

کرد که در کوتاه مدت این احتمال وجود دارد که پرونده 
هسته ای ایران به شورای حکام فرستاده شود. با این وجود این 
احتمال وجود دارد که شورای حکام به دلیل عدم همکاری 
ایران با آژانس یک بیانیه صادر کند اما شرایط به شکلی نیست 
که در شورای حکام درباره پرونده هسته ای ایران تصمیم گیری 
شود. حداقل در شرایط فعلی نمی توان چنین شرایطی را تصور 
کرد. به نظر می رسد نتیجه مذاکرات آینده می تواند خط مشی 

آینده آژانس را مشخص کند و آژانس براساس این خط مشی 
در آینده تصمیم گیری کند. به همین دلیل باید منتظر ماند 
تا مذاکرات هسته ای از سر گرفته شود و مسیری که طرفین 
نسبت به احیای برجام در پیش خواهند گرفت مشخص 
شود. در این زمینه اقدامات ایران نیز حائز اهمیت است که 
چه رویکردی درباره آینده برجام در پیش خواهد گرفت. اگر 
طرفین از مطالبات صددرصدی خود عقب نشینی کنند و به 
یک رویکرد میانه دست پیدا کند این احتمال وجود دارد که 
گزارش های بعدی آژانس به شکل دیگری درباره ایران مطرح 
شود. از سوی دیگر این احتمال وجود دارد که در نهایت پرونده 
هسته ای ایران در شورای حکام مطرح شود و از آنجا به شورای 

امنیت سازمان ملل برود. 
برجام  گره های  مهم ترین   
چیست و چرا برجام برای چند ماه 

مسکوت مانده است؟
دکتر ظریف  اظهارات  براساس 
تحولات بین المللی حائز اهمیت است 
و کشوری که بتواند این تحولات را 
درک کند بهتر می تواند درفضای 
بین المللی رفتار کند و به اهداف خود 
دست پیدا کند. به همین دلیل نیز 
شاید اگر برجام در سال گذشته یعنی 
قبل از جنگ اوکراین امضا می شد 
مسیر دیگری را دنبال می کرد و به این 
وضعیت دچار نمی شد. نکته مهم دیگر 
اینکه مذاکرات احیای برجام به شدت 
تحت تأثیر تحولات داخلی ایران و 
آمریکا قرار دارد. در ماه های گذشته 
نیز متغیرهای مهمی در تحولات 
درونی دو کشور داشته که در سرنوشت 
برجام تأثیرگذاشته است. به نظر 
می رسد اگر ایران و آمریکا در واقعیت 
به دنبال احیای برجام هستند باید به 
موضع مشترک درباره مسائل مورد 
مناقشه دست پیدا کنند. تنها در چنین 
شرایطی است که می توان نسبت به 
احیای برجام در آینده امیدوار بود. 
طولانی شدن روند مذاکرات باعث شد 
که مسائل حاشیه ای در روند مذاکرات 
اختلال ایجاد کند. این عوامل هم در 
درون ایران وجود داشت و هم در درون 
آمریکا و هم در بین برخی کشورهایی 
که مذاکره انجام می دادند وجود 
داشت. به همین دلیل نیز مذاکرات 
باید با سرعت بیشتری پیش می رفت 
تا نقش عوامل حاشیه ای در به تأخیر 
انداختن آن کاهش پیدا کند. موانع احیای مذاکرات برجام 
زیاد است اما باید روی چگونگی برخورد با این موانع کار شود تا 
بتوانیم از آنها بگذریم و به هدفی که رفع تحریم هاست برسیم. 
ولی برخی مواضع و جهت ها به گونه ای نیست که بخواهد به یک 
مصالحه و تعامل در جهت رفع تحریم ها منتهی شود. درحالی که 
اگر جمهوری اسلامی ایران با شناخت و درک محدودیت ها، 
ظرفیت ها و فرصت ها به مذاکرات برجامی نگاه کند می توان 

به نتیجه مطلوب رسید. تعامل و همکاری با آژانس انرژی 
اتمی می تواند یکی از این موضوعات باشد. مجموعه مواضع 
و دیدگاه های آقای باقری کنی و دیگر دولتمردان چشم انداز 
روشنی از روند مذاکرات هسته ای پیش روی ما نگذاشته است. 
شاید سیاستی نباشد که بخواهند یک جواب »نه« بدهند یا 
اینکه بخواهند رویکردی را در پیش بگیرند که برجام احیا 
بشود. شرایط اقتصادی سخت شده است. قطعا احیای برجام به 
رشد و رونق اقتصادی کشور کمک می کند. برجام یک توافقنامه 

بدون اشکال نیست و کسی منکر این 
نمی شود، اما به هرحال یک فرصت است 
و اگر از آن استفاده نشود، پیامدهایی 

به همراه خواهد داشت. 
 آیا در شرایطی که اظهارات 
با  همراه  آمریکا  مقامات  اخیر 
رویکردی منفی نسبت به برجام 
بوده می توان شرایطی را متصور 
شد که ایران و آمریکا از برخی 

مواضع خود عقب نشینی کنند؟
واقعیت این است که ایران و آمریکا 
تلاش می کنند توپ را در زمین دیگری 
بیندازد و طرف مقابل را مقصر به نتیجه 
نرسیدن برجام معرفی کنند. در این 
زمینه نیز نمی توان به اظهارنظر مقامات 
دو کشور بسنده کرد و براساس این 
اظهارات درباره آینده برجام اظهار نظر 
کرد. در شرایط کنونی این احتمال که 
مذاکرات پنهانی بتواند برجام را جلو 
ببرد و به یک نتیجه برسد وجود دارد. 
به همین دلیل باید منتظر بود تا زمان 
برخی مسائل را روشن کند. تحرکاتی نیز 
بین برخی کشورهای میانجی آغاز شده 
و این کشورها تلاش می کنند مذاکرات 
غیر مستقیمی را بین ایران و آمریکا 
مدیریت کنند تا در نهایت به احیای 
برجام منجر شود. با این وجود ما در 
شرایط مبهمی قرار داریم که امیدها 
را نسبت به احیای برجام کاهش داده 
است. در ماه های گذشته ایران و آمریکا 
در دو موضوع »لغو تحریم ها«، »ارائه 
تضمین توسط آمریکا« به نتیجه نسبی 
رسیده اند. ایران پذیرفته است که آمریکا 

نمی تواند از جانب دولت آینده اش برای احیای برجام تضمینی 
ارائه دهد. ایران باید از فرصت تحولات اوکراین حداکثر استفاده 
را کند. ضمن اینکه ایران به پیشرفت های هسته ای دست یافته 
است که رئیس جمهور بعدی آمریکا نمی تواند این پیشرفت ها 
را از ایران بگیرد. اگر بخواهند مجددا خدشه  ای بر برجام وارد 
کنند، مسیر بازگشت به عقب طی خواهد شد و این خواسته آنها 
نیست. به نظرم بهترین فرصت و بهترین تصمیم برای ایران 
استفاده حداکثری از فرصت احیای برجام در جهت رشد و رونق 
اقتصادی و کسب بازار های نفت و گاز جهانی است. به هرحال 
مهم ترین دغدغه آمریکا و شرکای اروپایی و حتی روسیه و 
چین همین مساله پیشرفت در برنامه هسته ای ایران هست، 
از این رو اذعان کرده اند که اگر این موضوع به مرحله ای برسد 

که ایران در برآیند کوتاه مدتی بتواند به جهش هسته ای دست 
یابد، عملا مذاکرات برجام دیگر ویژگی خود را از دست می دهد. 
ما باید بپذیریم که تحریم هایی که علیه ایران صورت گرفته 
توسط آمریکا اعمال شده و نه سازمان ملل. حتی اگر بخواهیم 
با شرق و کشورهای همسایه مان روابط گسترده ای داشته 
باشیم، بدون رفع تحریم ها امکان پذیر نیست. چین و روسیه 
این را نشان داده اند که در مراودات اقتصادی شان با ایران قطعا 
منافع خود را در روابط آمریکا در نظر می گیرند، همان طور که 
طی سال های گذشته حاضر به 
کار با ایران نشدند ضمن اینکه 
تعدادی هم ایران را ترک کردند. 
اکنون باید منتظر چه اتفاقی 
بیفتیم که واقعیت های جهانی 
را نادیده بگیریم و مقوله ای را 
بگیریم که می تواند  پیش  در 
شرایط را برای رسیدن به منافع 
برجام دشوارتر کند. شاید با یک 
گام بتوان گام های روبه جلوی 
بیشتری برداشت که این مساله 
می تواند موجب کاهش فشارهای 
اقتصادی شود و در میان مدت و 
بلندمدت به منافع مطلوب دست 

پیدا کنیم. 
کشورهای  مهم ترین   
میانجی که در شرایط کنونی 
مطرح هستند عمان و قطر 
است. به چه میزان نسبت به 
موفقیت تلاش های این دو 

کشور می تواند امیدوار بود؟
تلاش  اروپایی  کشورهای 
انجام  زمینه  این  در  زیادی 
نداده اند و به نظر می رسد این 
آمریکاست که باید در این زمینه 
اقدامات موثری انجام بدهد. من 
در شرایط فعلی امید چندانی 
به این میانجی گری ها ندارم. با 
این وجود تلاش های در حال 
انجام است که در بهترین حالت 
شاید اتفاقات سال۹1 را تکرار 
کند. هرچند مقامات آمریکایی 
همچنان بر برخی خواسته های 
حداکثری خودشان نسبت به برجام تأکید دارند ولی پشت 
میز مذاکرات قطعا آنها نیز اگر بخواهند برجام به سرانجام 
برسد، می دانند که باید تعدیلی در مواضع شان انجام بشود. 
قطعا اگر تیم مذاکراتی آقای بایدن هم بخواهند مذاکرات را 
به سرانجام برسانند و با توجه به ضرورت هایی که در تغییرات 
سیاست خارجی و امنیتی خود در منطقه خاورمیانه دنبال 
می کنند و این تغییرات در صورت احیای برجام می تواند با 
موفقیت هایی همراه باشد. آنها هم شاید تحت این فشارها و 
ملاحظات تعدیلی در مواضع خودشان ایجاد کنند و مجموعه 
این تحولات می تواند به تنش زدایی میان ایران و طرفین برجام 
در چگونگی روند مذاکرات احیای برجام بینجامد و تأثیرات 

مثبتی بر جای بگذارد. 

مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 گزارش آژانس، نشانه منفی؛
 -مذاكرات پنهانی و دوجانبه 

راه احيای برجام

آرمان ملی:  شرایط جامعه به لحاظ اقتصادی و معیشتی چندان مطلوب نیست. این را می شود از نوع نگاه مردم در موقع خرید مایحتاج روزانه خود دید زمانی که با رشد فزاینده قیمت ها مواجه می شوند. البته دولت نیز اقداماتی در جهت اصلاحات اقتصادی یا به عبارتی جراحی 
اقتصادی انجام داده و امیدوار است که در آینده ای نه چندان دور نتیجه اقدامات خود را ببیند و شرایط اقتصادی نسبتا خوبی در جامعه حاکم کند. این در حالی است که بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان بر این باورند که دولت در این راستا باید دوگام اساسی بردارد؛ نخست اینکه 
برنامه ریزی دقیق و مدونی داشته باشد و دوم افراد کارآمد، توانا، متعهد و متخصص را به کار گیرد تا هرچه سریع تر، بهتر و با راندمان کاری بالاتری کارکرد خود را پیش ببرد و نتیجه بگیرد. با این حال باید دید با توجه به شرایط معیشتی موجود در جامعه دولت چگونه اقداماتی در 
جهت رضایتمندی مردم و کاهش نارضایتی ها انجام خواهد داد. در این راستا برای بررسی عملکرد اقتصادی دولت، جراحی اقتصادی، عملکرد قوا و نوع نگرش جامعه »آرمان ملی« با امیررضا واعظی آشتیانی، معاون وزیر صنعت در دولت نهم و فعال سیاسی اصولگرا به گفت وگو 

پرداخته است که می خوانید. 

امیررضا واعظی آشتیانی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

استفاده از نخبگان-   نظارت دقيق، مديريت را كارآمد مي كند 
   دولت از نیروهای توانمند، کارآمد، متعهد، متخصص و باتجربه استفاده کند  عده ای در کشور هستند که همیشه طلبکارند

    با دستور نمی شود قیمت ها را کنترل کرد  نظارت تنها مچ گرفتن و دیدن عیب ها نیست

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

نمی توان عنوان کرد که 
در کوتاه مدت این احتمال 
وجود دارد که پرونده 
هسته ای ایران به شورای 
حکام فرستاده شود. با این 
وجود این احتمال وجود 
دارد که شورای حکام به 
دلیل عدم همکاری ایران با 
آژانس یک بیانیه صادر 
کند اما شرایط به شکلی 
نیست که در شورای حکام 
درباره پرونده هسته ای 
ایران تصمیم گیری شود. 
حداقل در شرایط فعلی 
نمی توان چنین شرایطی را 
تصور کرد. به نظر می رسد 
نتیجه مذاکرات می تواند 
خط مشی آینده آژانس 
را مشخص کند و آژانس 
براساس این خط مشی در 
آینده تصمیم گیری کند. 
به همین دلیل باید منتظر 
ماند تا مذاکرات هسته ای از 
سر گرفته شود و مسیری 
که طرفین نسبت به احیای 
برجام در پیش خواهند 
گرفت مشخص شود

وقتی برنامه اول را نگاه 
می کنیم تا برنامه ششم 
و اکنون که می خواهند 
برنامه هفتم را بنویسند 
باید ببینیم که چه اتفاقاتی 
باعث شد که دولت ها 
برنامه ها را قبول نداشتند 
و راه خود را می رفتند. 
همین راه خود رفتن ها 
باری را در آینده برای 
کشور ایجاد کرده است. 
یکی از هنرهای دولت ها 
این است که تصمیماتی 
می گیرند که در حال فعلی و 
آینده اثرات خوبی از خود 
نشان دهد. لذا ما نگران 
تصمیم گیری هایی هستیم 
که تبعات آینده آن زیانبار 
باشد

شاید اگر برجام در سال 
گذشته یعنی قبل از جنگ 
اوکراین امضا می شد 
مسیر دیگری را دنبال 
می کرد و به این وضعیت 
دچار نمی شد. نکته مهم 
دیگر اینکه مذاکرات 
احیای برجام به شدت 
تحت تأثیر تحولات 
داخلی ایران و آمریکا 
قرار دارد. در ماه های 
گذشته نیز متغیرهای 
مهمی در تحولات درونی 
دو کشور وجود داشته 
که در سرنوشت برجام 
تأثیر گذاشته است. به 
نظر می رسد اگر طرفین 
به دنبال احیای برجام 
هستند باید از برخی 
مواضع خود عقب نشینی 
کنند و به موضع مشترک 
درباره مسائل مورد 
مناقشه دست پیدا کنند. 
تنها در چنین شرایطی 
است که می توان نسبت 
به احیای برجام در آینده 
امیدوار بود

 احیای برجام می تواند تحت تأثیر میانجی گری ها قرار بگیرد
 احتمال تکرار اتفاقات سال9۱ وجود دارد

گزارش آژانس می تواند نشانه ای از پایان برجام باشد
آمریکا تلاش می کند از آژانس به عنوان یک اهرم فشار علیه ایران استفاده کند

 اگر برجام قبل از جنگ اوکراین امضا می شد به این وضعیت دچار نمی شد
گزارش های آژانس تحت تأثیر شرایط مذاکرات احیای برجام قرار دارد

گزارش اخیر آژانس به دلیل تعویق مذاکرات بوده است

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


